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گروه اقتصادی - رئیس سازمان 
توسعه تجارت از رجیستر تمام آیفون 
های وارد شــده تاکنون نهایتا تا ۱۰ روز 
آینده با پرداخت حقوق گمرکی مصوب 
خبــر داد. محمدعلــی دهقان دهنوی 
رئیس سازمان توسعه و تجارت در یک 
برنامه تلویزیونی با اشاره به مشوق های 
صادراتی که بــه صادرکنندگان تعلق 
می گرفــت، گفت: در گذشــته تجربه 
پرداخــت مشــوق های صادراتی در 
برخی حوزه ها بسیار موفقیت آمیز بود. 
به عنوان نمونه در صادرات خدمات فنی 
مهندسی در دوره ای که مشوق صادراتی 
پرداخت شد، رشد عجیب و غریبی را 

تجربه کردیم. 
دهنــوی افزود: بیــش از ۲ برابر 
ســال های قبل از آن، رشــد صادرات 
خدمات فنی مهندسی داشتیم. چرا که 
این مشــوق ها سبب کاهش قیمت این 
خدمات و افزایش قدرت رقابت آن ها 
شد. از دهه ۹۰ به دلیل فشارهایی که بر 
بودجه وجود داشت، هیچگاه نسبت به 
گذشته مشوق ها پرداخت نشد. معمولاً 
آن چیزی که به سازمان توسعه تجارت به 
منظور مشوق های صادراتی تخصیص 
پیدا می کند از آن مقدار اندکی که برای 
این امر در بودجه منظور می شود، کمتر 

اســت. یا مثال دیگر صادرات به آفریقا 
است. یکی از مشکلات ما در صادرات 
به آفریقا در حوزه لجســتیک و حمل 
و نقل اســت که ما اگر بتوانیم مشــوق 
صادراتی خوبی داشته باشیم باید آن را 
به صورت یارانه حمل و نقل به آفریقا در 
قالب یک خط کشتیرانی ثابت به غرب 

آفریقا تخصیص دهیم.
دهنــوی گفت: متوســط بودجه 
حمایــت از صادرات ۸۸ کشــور در 
ســازمان های مشابه ســازمان توسعه 
تجــارت، حــدود ۱۸/۰ تجــارت 
کشورشــان اســت که این مبلغ را به 
عنوان مشوق صادراتی لحاظ می کنند. 
طبق این متوسط، ما باید حدود ۵,۴۰۰ 
میلیارد تومان برای مشوق های صادراتی 
تخصیص می دادیم که بسیار کمتر از آن 

لحاظ می کنیم.
به دنبــال هدفمنــد کردن 

مشوق های صادراتی هستیم
رئیس ســازمان توسعه تجارت 
با اشــاره به هدفمند کردن مشوق های 
صادراتی گفت: ما به دنبال این هستیم که 

مشوق های صادراتی را هدفمند کنیم. به 
عنوان مثــال در صادرات خدمات فنی 
مهندسی اگر پیمانکار ما در مناقصه های 
بین المللی شرکت می کند، مطمئن باشد 
که ما ۲ درصد به او مشوق می دهیم که او 
همانجا ۲ درصد قیمت پیشنهادی خود 
را پایین بیاورد و این شانس موفقیت او 

را افزایش می دهد.
در حوزه صادرات و واردات 
مقررات پســینی باید جانشین 

مقررات پیشینی شود
دهنوی با اشــاره به مشــکلات 
صادرکننــدگان و واردکنندگان گفت: 
بیشترین موضوعی که در حال حاضر 
صادرکننــدگان و وارد کننــدگان ما را 
اذیت می کند، قوانین و مقررات موجود 
است. دسترسی صادرکننده و وارد کننده 
ما به دلیل تحریم ها با مشکلاتی روبرو 
اســت و سیاست گذار نیز دوست دارد 
مطمئن شــود که ارز موجود به کشور 
باز می گــردد. برای حصول اطمینان از 
این امر، مقرراتی وضع شــده که بعضاً 
دست و پاگیر است. جنس مقرراتی که 

برای صادرات و واردات ما انجام شده از 
جنس نظارت پیشینی است، یعنی قانون 
گذار می گوید من می خواهم همه چیز 
را کنترل کنم تا مطمئن شوم شما درست 
رفتــار می کنید. اما آن چیزی که در دنیا 
رفتار می شود نظارت پسینی است، یعنی 
من با تخلفات اگرچه برخورد می کنم 
ولی در عملیات تجاری شــما دخالت 

نمی کنم.
دهنوی گفت: صادرکننده به این 
دلیل که برای خرید محموله بعدی نیاز 
به پول دارد، مجبور اســت که هر وقت 
صادرات خــود را انجام داد، رفع تعهد 
ارزی کنــد و باید ارز خود را رفع تعهد 
کند تا سرمایه در گردش خود را تأمین 
کند. اتفاق خوبی که در بانک مرکزی در 
حال رخ دادن اســت، راه اندازی مرکز 
مبادله ارز است که نشان از این دارد که 
این باور شکل گرفته که ارز چند نرخی 
زمینه ساز رانت اســت و قرار است با 
راه اندازی سامانه مبادله شاهد چند نرخ 

نباشیم.
عالــی  شــورای  احیــای 

صــادرات در دســتور کار قرار 
گرفته است

دهنوی گفــت: شــورای عالی 
صــادرات می توانــد تســهیل کننده 
صادرات باشــد و در قانــون گذاری 
یا اصــلاح قوانین متمرکــز بر بحث 
صادرات بســیار نقش داشته باشد چرا 
که این شــورا در سطح هیئت وزیران 
اســت. گاهی اوقات در اصلاح قوانین 
یا تصمیم گیری زمان بسیار مهم است 
و شــورای عالی صادرات در این مواقع 

بسیار مهم است.
تاکنون  کــه  آیفون هایــی 
وارد شــدند بدون هزینه اضافی 

رجیستر می شوند
رئیس ســازمان توسعه تجارت 
با اشــاره به آیفون های رجیستر نشده 
ای که قبل از قانونی شــدن رجیستری 
آیفون های ۱۴ به بالا در شــبکه روشن 
شــده اند، گفــت: مصوبه رجیســتر 
شدن آیفون به پیشــنهاد وزیر صمت 
و ارتباطات به دولت مطرح شــد و در 
نهایت ایــن موضوع آزاد شــد. برای 

واردات گوشی رویه تجاری و مسافری 
وجــود دارد. نرخ حقوق ورودی برای 
این گوشــی ها در رویه مســافری ۳۰ 
درصد اســت و در بدو ورود گوشــی 
خود را اظهار می کنند و این گوشی ثبت 
می شود و سپس در سامانه همتا رجیستر 
می شود که دو روز دیگر فعال می شود.

وی افــزود: افرادی که قبلًا آیفون 
خریداری کرده اند، به زودی مشکلشان 
حل می شــود و ما در حال آماده کردن 
رویه هایی هســتیم که ایــن افراد نیز 
بتوانند به راحتی تلفن های همراه خود 
را رجیستر کنند. نهایتاً تا ۱۰ روز آینده 
آیفون هایــی که تا کنون وارد شــدند 
امکان رجیستری نداشتند، بدون هزینه 
اضافه تــر و صرفاً بــا پرداخت حقوق 

ورودی مصوب رجیستر می شوند.

گروه اقتصادی - عرضه خودرو 
در بــورس کالا، یکــی از موضوعات 
بســیار مهم این روزهاست که موافقان 
و مخالفانــی دارد. عرضــه خودرو در 
بورس کالا موضوعی اســت که در این 
ســال ها در دو حوزه بورس و صنعت 
موافقــان و مخالفانــی دارد و اگرچه 
وزیر اقتصاد و رئیس سازمان بورس با 
ورود خودرو به بورس موافق هســتند 
ولی یکی از مصاحبه های اخیر محمد 
اتابک، وزیــر صمت حاکی از این بود 
کــه او و  به طــور کلی، وزارت صمت 
با این موضوع مخالف هستند؛ تا جایی 
که اتابک تأکید کرد در هیچ کجای دنیا، 
خــودرو در بورس عرضه نمی شــود. 
بدنبال این گفتــه وزیر صمت، برخی 
از موافقان این گــزاره، بر این موضوع 
تأکید می کنند که بورس بســتری برای 
عرضه کالا های خُرد است؛ نه خودرو! 
و مخالفــان این گفته آقای وزیر؛ تأکید 
می کنند کــه خودرو بایــد در بورس 
عرضه شود و درواقع، آن ها بر این باور 
هستند که شرایط بازار خودرو در کشور 
ما متفاوت از بازار جهانی اســت و اگر 
این صنعت وارد بورس کالا نشود زمینه 
رانت را برای عــده ای از دلالان فراهم 
می کند. از طرفی، هــر بار که موضوع 
ورود خودرو به بورس کالا مطرح شده 
اســت این بازار بین مانــدن و رفتن به 

بورس بلاتکلیف می شود.
تجربــه تلخ عرضه خودرو 

در بورس 
عمادالدین جعفری کارشــناس 
صنعت خودرو، درمورد عرضه خودرو 
به بورس اظهار کرد: به نظر بنده، عرضه 
خودرو در بــورس یک تجربه ناموفق 
اســت که تکرار آن نشــان می دهد ما 
از تجربه هایمــان درس نمی گیریم و 
اشــتباهاتمان را بار ها تکرار می کنیم؛ 
بنابراین در رابطه با این موضوع باید گفت 
هیچ جای دنیا خودرو در بورس عرضه 
نمی شــود و در حقیقت، دلیلی وجود 
ندارد که ما خودرو را در بورس عرضه 
کنیم و برای این منظور چند مسئله وجود 
دارد.  این کارشناس صنعت خودرو بیان 
کرد: فرمــول عرضه خودرو در بورس 
اشتباه و بیمارگونه بود و تجربه گذشته 
نشان داد که اتفاقا می تواند دلال پروری 
کند و در این میان، مسئله مهم این است 
کــه ما خودرو را برای عامه مردم تولید 
می کنیم در نتیجه، برای خرید خودرو در 
بورس نیاز به علم بورسی وجود دارد؛ 
به طوری که متقاضیان در سراسر کشور 
باید حداقل های استفاده از بورس کالا 
و ورود و خریــد کالا در آن را بداننــد؛ 
بنابراین بایــد به فکر افرادی بود که در 
منطقه های دور دست و روستا ها زندگی 
می کنند و قصد خرید خودرو دارند و از 

آن جایی که خیلی از افراد ســر و کاری 
با بورس نداشته اند و نمی خواهند داشته 
باشــند را باید مدنظر قرار داد.  جعفری 
گفت: یکی دیگر از نکاتی که باید به آن 
اشــاره کرد این است که اگر قرار است 
خودرو در بورس عرضه شود تکلیف 
نمایندگی شرکت های خودروساز چه 
می شود؟ آنها باید صرفا به ارائه خدمات 
بپردازند؟ مســئله مهم تر؛ بازاری است 
که در حال حاضر، شــرایط آرامی دارد 
و حباب زیــادی در آن وجود ندارد و 
دلیلش این اســت که واردات خودرو 
باعث شده است تا حباب خودرو ها کم 
شــود. در نتیجه، چه دلیلی وجود دارد 
که این بازار را دستکاری کنیم تا دوباره 
دســتخوش یک سری تغییرات شود و 
با دست خودمان باعث ایجاد حباب و 

تنش در بازار خودرو شویم؟
خــودرو؛ کالای مصرفی یا 

سرمایه ای؟
این کارشــناس صنعت خودرو 
ادامــه داد: بنده فکر می کنــم افرادی 
که صرفا چنیــن ایده هایی می دهند و 
تفکرات این چنینی دارند از این که بازار 
خودرو به سمت مصرفی شدن می رود 
راضی نیستند و در مقابل، تمایل دارد که 
این بازار به سمت سرمایه ای بودن برود. 
چون شاید افرادی هستند که منافعشان 
به طور مستقیم یا به طور غیرمستقیم در 

گرو تشنج بیشتر در بازار است.
 جعفری افزود: تجربه گذشته ی 
عرضــه خودرو در بورس نشــان داده 
اســت که تا چه انــدازه دلال پروری 
صورت گرفتــه و قیمت ها به صورت 
کذایی بالا و پایین شده است و درواقع، 
عملا خودرو به دست یک سری دلال 
افتاده و مصرف کننده واقعی نیز، مجبور 
بود خودروی خــود را با عدد و رقم و 
حبــاب زیاد از دلال ها خریداری کند و 
به همین دلیل، به نظر بنده عرضه خودرو 

در بورس کاملا اشتباه است.
ســاماندهی بازار خودرو با 

عرضه آن در بورس 
نیمــا میرزایی کارشــناس بازار 
سرمایه، یکی از موافقان ورود خودرو به 
بورس کالاست و در این خصوص بیان 
کرد: درمورد عرضه خودرو در کشــور 
شــاهد یک ناترازی در بخش عرضه و 
تقاضا هستیم و طبیعتاً این نبود تعادل در 
بازار باعث اختلاف قیمت میان کارخانه 
و بازار شــده است؛ بنابراین ایجاد یک 
ســاز و کار روشــن که بتواند این نبود 
تعــادل را ســاماندهی و مدیریت کند 
یک الزام محسوب می شود و طبیعتاً در 
شرایط فعلی هیچ پلتفرمی بهتر از بورس 
کالا بــرای این بحث وجود ندارد و در 
گذشته هم، در این زمینه سابقه موفقی 
وجود داشته است. زیرا عرضه خودرو 

در بورس کالا یک بازی دو سر برُد برای 
تولیدکنندگان و مصرف کنندگان نهایی 
را ترســیم می کند. این کارشناس بازار 
سرمایه ادامه داد: تلاش ها برای عرضه 
مجدد خودرو در بورس کالا یک اقدام 
بسیار مفید است که به خود بازار خودرو 
هم کمک خواهد کــرد و می تواند در 

ساماندهی این بازار نقش آفرینی کند.
میرزایی افزود: اگر عرضه خودرو 
در بــورس کالا رخ ندهــد در صورت 
افزایش نرخ دلار این احتمال وجود دارد 
که بازار خودرو وارد فاز التهابی بیشتری 
شود و مصرف کنندگان نهایی بیشتر از 
قبل دچار زیان شــوند؛ بنابراین عرضه 
خودرو در بورس کالا نه یک پیشــنهاد 
بلکه یک الزام برای ســاختار اقتصادی 

کشور محسوب می شود.
خودروهایــی که در بورس 
بــا قیمت پایین تــر از بازارهای 
غیررســمی به دســت مصرف 

کننده رسیدند 
ســید جواد جهرمی، مدیر عامل 
بــورس کالا از دیگر افرادی اســت که 
به صراحــت موافقت خود برای ورود 
خــودرو به بورس کالا را اعلام کرده و 
تأکید کرده اســت که این نهاد آمادگی 
کامل برای عرضه خودرو در بورس را 
دارد. او در مصاحبه اخیر خود با اشــاره 
بــه مزایای ورود خودرو به بورس کالا 

در دوره قبلی، بیان کرد: خودروســاز 
توانست با یک ســری از قیمت هایی 
بالاتر از قیمت های دستوری که برایش 
تعیین شــده بود خــودروی خود را به 
فروش برساند و از طرفی، خریداران با 
قیمت هایی کمتر از قیمت های موجود 
در بازار های غیررســمی توانســتند 
خودرو های خود را تحویل بگیرند و ما 
از خودروسازان، حدود ۴۰ الی۵۰ همت 
ضمانت نامه دریافت کرده بودیم و این 
ضمانت نامه باعث شده بود که خیلی از 
خودرو ها به موقع تحویل مشتریان داده 
شوند و علاوه بر این، بیش از ۸۰ میلیارد 
تومان جریمه از خودروســازان اخذ و 
به مشــتریان پرداخت شد که به منظور 
خسارت در تحویل خودرو بود و حتی 
در چند مورد، خودرو نیز جایگزین شد.
شــرایط فعلی برای عرضه 
خودرو در بورس مناسب نیست

امیرحســن کاکایی، کارشــناس 
صنعت خودرو از دیگر افرادی اســت 
که در این رابطه تأکید کرد: شرایط فعلی 
و الان، زمان مناسبی نیست که خودرو 

در بورس کالا عرضه شود.
 او بــر این باور اســت که اگر در 
اردیبهشت و خرداد امسال، خودرو در 
بورس کالا عرضه می شد اتفاق خوبی 
بود. زیرا نرخ ارز به مدت ۶ ماه ثابت بود 
و بازار ها نیز در شــرایط رکودی به سر 

می بردند و بدنبال آن، دستورات بورس 
کالا براحتــی اجرایی می شــد ولی در 
شرایط فعلی این طور نیست و با این کار، 
هیجان به بازار خودرو وارد می شــود و 
بازارسازی صورت می گیرد و پرسشی 
کــه برای این منظور مطرح می کند این 
اســت: »وقتی در حال حاضر، از لحاظ 
قیمتی مشکلی نداریم چرا باید بورس 
کالا به عنوان یک نهاد دیگر وارد میدان 
شود؟« این کارشناس صنعت خودرو با 
اشاره به این که شورای رقابت و سازمان 
حمایت از مصرف کنندگان در رابطه با 
زمان اعلام قیمت های جدید کوتاهی 
و ترک فعل کرده اند، یادآور شــد: همه 
خودرو های سایپا و ایران خودرو مشکلی 
ندارند ولی مشکل اصلی فعلی درمورد 
خودرو های به اصطلاح ارزان قیمت و 
پرطرفدار این دو خودروساز است که 
اگر شورای رقابت و سازمان حمایت از 
مصرف کنندگان در اردیبهشت امسال، 

بــه موقع قیمت های جدیــد را اعلام 
می کردند مشــکل این دو خودروساز 
تقریبــاً حل شــده بود و بــه نفع مردم 
بود. چون خودروســاز هرقدر قیمت 
خودرویش افزایش پیدا کند به نفعش 
اســت ولی اگر قیمت به موقع اصلاح 
می شد زیان امسال آنها نزدیک به صفر 
شده بود. حال، با توجه به این که رشته  
عرضه خودرو در بورس کالا سَــرِ دراز 
دارد و با فراز و فرود هایی همراه اســت 
باید منتظر ماند و دید آیا شورای رقابت 
و وزارت صمت به منظور شــفاف تر 
شــدن این موضوع برای مصرف کننده  
توضیحات بیشتری داده و بازار خودرو 
را از بلاتکلیفی نجــات خواهند داد و 
بــه طور کلی، با فراهم کردن بســتری 
مناسب تر از قبل، خودرو در بورس کالا 
عرضه و ساماندهی خواهد شد یا این که 
همه این موارد صرفاً به عنوان  مُسَــکن 

موقت عمل خواهند کرد؟!

رئیس سازمان توسعه تجارت:

آیفون های وارد شده به زودی رجیستر می شوند

اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گروه اقتصادی - وزیر اقتصاد در 
همایش تامین مالی تولید اعلام کرد که 
امسال، آخرین سالی است که بانک ها 

بنگاه داری می کننــد و یکی از اهداف 
وزارت اقتصاد این اســت که بانک ها، 
بنگاه ســازی کنند. برنامه تلویزیونی 
پایش در گفت وگو با ولی الله ســیف، 
رئیس اســبق بانک مرکزی و اســتاد 

دانشگاه به بررسی بنگاه داری بانک ها 
و سخنان اخیر وزیر اقتصاد پرداخت. 
سیف در این برنامه به این موضوع اشاره 
کرد که ناترازی بانک ها، عاملی است که 

به بنگاه داری بانک ها ختم می شود.

سیف در ابتدا درباره تاثیر ناترازی 
بانک ها بر ایجاد تــورم توضیح داد: » 
ناترازی بانک هــا آثار قابل توجهی در 
ســایر بخش های اقتصاد دارد که یکی 
از مهم ترین آن ها تورم های بلندمدت 
است. کنترل نقدینگی، اقدامی اساسی 
برای مهار تورم اســت. در ســال های 
۱۳۹۵ و ۱۳۹۶، زمانــی که تورم برای 
دو ســال متوالی تک رقمی شد، کنترل 
نقدینگی نقش کلیدی در این موفقیت 
داشــت. کاهش تــورم همچنین ب 
ساماندهی مؤسســات مالی غیرمجاز 
و نظارت بــر بانک های خصوصی به 

دست آمد.«
رئیس اسبق بانک مرکزی در ادامه 
دلایل ناترازی بانک ها را برشــمرد و 
گفت: »یکی از دلایل ناترازی بانک ها، 
مدل درآمد و هزنیۀ بانک هاســت که 
زیان آور است. بانک مرکزی، نرخ مجاز 
تسهیلات بانکی را محدود کرده است، 
از طرف دیگر نرخ سود به سپرده گذار 
را بیشتر کرده است؛ یعنی معدل قیمت 
تمام شــدۀ جهیزشــدۀ منابع بالاتر از 
متوســط بازدهی تســهیلات اهدایی 

است. این به معنای زیان است. 
بنابراین بانک ها نمی توانند سود 
عملیاتی بدهند؛ ولی ترازنامه ها نشان از 
سود عملیاتی دارند. این سودها واقعی 
نیستند که یا از فعالیت های غیرعملیاتی 
حاصل شــده اند یا از ارزشیابی مجدد 
دارایی ها به وجود آمده اند. به هر طریق، 

نتیجۀ این سودها، نقدینگی است.«

این اســتاد دانشــگاه زیان دهی 
بانک هــا را از دلایــل ناتــرازی آن ها 
دانســت و بیان کرد: » ناترازی بانک ها 
نتیجه انباشــت بدهی هاست. در حال 
حاضــر، بدهی های نظــام بانکی از 
دارایی ها پیشــی گرفته است. علاوه بر 
این، نقدینگی خروجی از بانک ها بیشتر 
از نقدینگی ورودی است که این مسئله، 

وابستگی آن ها به منابع بانک 
مرکــزی را افزایــش داده 
اســت. این وابســتگی در 
نهایت به رشد نقدینگی و 
تورم دامن می زند. بنابراین، 
رفــع ناترازی باید در صدر 
اصلاحــات اقتصادی قرار 
گیــرد و این امر مســتلزم 
یک برنامه منسجم و دقیق 

است.«
ریشــه  ناترازی، 
اصلی مشکلات بانک ها

سیف همچنین گفت: 
مشکلات  اصلی  »ریشــۀ 

بانک ها، ناترازی اســت و برای حل آن 
باید مدل کســب وکار بانک ها اصلاح 
شــود تا آن ها برای جبران کسری های 
خود بــه فعالیت های غیرمرتبط مانند 
بنگاه داری روی نیاورند. اگرچه بانک ها 
تحت حسابرســی قرار می گیرند، اما 
این حسابرســی ها به اندازه کافی دقیق 
نیستند. استفاده از روش های پیشرفته تر 
ماننــد حسابرســی AQR می تواند 
تصویر دقیقی از وضعیت بانک ها ارائه 

دهد و راه حل های مناسبی برای تثبیت 
وضعیت آن ها پیشــنهاد کند. بنابراین 
بانک مرکزی بایــد ابزارهای نظارتی 

دقیق تری را به کار بگیرد.«
رئیس اسبق بانک مرکزی دربارۀ 
دلایل بنگاه داری بانک ها توضیح داد: 
»بانک هــا به دلایل مختلفی به ســراغ 
بنــگاه داری رفته اند کــه برخی از این 

دلایل به انتخاب خودشــان هم نبوده 
اســت. اخیراً وزیر محتــرم اقتصاد در 
مصاحبه ای بیان کــرد که ۵۳درصد از 
خصوصی سازی ها، تسویۀ دیون است. 
عمدۀ این دیون نظــام بانکی به خاطر 
واگذاری هــای شــرکت های دولتی 
ایجاد شده است. یعنی بانک ها به علت 
تسویۀ بدهی دولت مجبور به بنگاه داری 
شده اند و خود دولت این مسیر را برای 

آن ها مشخص کرده است.«

او درادامــۀ ذکر دلایل بنگاه داری 
بانک ها فازود: »بین ویژگی های منابع 
نظــام بانکی و بــازار پول و منابعی که 
در بازار ســرمایه وجود دارد، تفاوت 
وجــود دارد. ماهیــت منابــع بانکی، 
کوتاه مدت بودن است. این منابع کوتاه 
مدت نمی تواند در مصارف بلندمدت 
بنگاه داری اســتفاده شود. بنابراین هر 
میــزان از منابع نظام بانکی 
که درگیر بنگاه داری است، 
باید آزاد شود. بانک ها هم 
مکلف هســتند طبق گفتۀ 
وزیر اقتصاد تا آخر امسال 
بنگاه داری را جمع کنند. از 
طرف دیگر باید از آن ها هم 
حمایت شــود. هرچه قدر 
این فرایند شفافیت بیشتری 
داشــته باشــد، آثار مثبت 

بیشتری دارد.«
مســتقیم  رابطۀ 

ناترازی و بنگاه داری
این استاد دانشگاه در 
پاسخ به این پرسش که آیا میان ناترازی 
بانک ها و بنــگاه داری آن ها، رابطه ای 
وجود دارد گفت: »یک رابطۀ مستقیم 
میان بنگاه داری بانک ها و ناترازی آن ها 
وجود دارد. بخشــی از ایــن ناترازی 
مربوط به نقدینگــی و نقدینه خواهی 
و صــرف منابع بانکــی در مصارف 
بلندمدت اســت.هرچه قدر منابع در 
مصارف بلندمدت تر به کار گرفته شود، 
نقدینه خواهی بانک ها از بانک مرکزی 

افزایش می یابد و لذا نقدینگی هم رشد 
می کند و نمی توان جلوی رشــدش را 
گرفت. بانــک مرکزی هم تلاش های 
لازم را انجام می دهد؛ اما نیاز به حمایت 

دارد.«
او در توضیح مسیر حل ناترازی 
بانک ها تصریح کــرد: »در درجۀ اول 
بانــک مرکزی باید مســیر درســت 
حرکت را بــه بانک ها ابلاغ کند و این 
مسیر را شفاف کند تا بانک ها بتوانند با 
فعالیت هایشان به سودآوری برسند. این 
مسیر باید برای بانک دولتی و خصوصی 
باشــد. زمانی که بانک ها ســودآوری 
داشــته باشند، متعاقباً باید جلوی تمام 
راه هــای انحرافی گرفته شــود. بانک 
مرکزی هم به هیچ وجه نباید اجازه دهد 
بانک ها از منابعش استفاده کنند؛ چراکه 
منابــع پرقدرت بانک مرکزی به بدهی 
بانک ها تبدیل می شــود. برای همین 

نقدینگی کنترل نمی شود.«
رئیس اســبق بانــک مرکزی در 
پایــان گفت: »دو عامــل کلیدی برای 
کنترل نقدینگی وجــود دارد که مقام 
معظم رهبری نیز بــر آن تأکید دارند. 
نخســت، رفع ناترازی نظام بانکی و 
دوم، ایجــاد تعــادل در بودجه دولت 
است. درحال حاضر، حجم تسهیلات 
تکلیفی بانک ها به قدری زیاد اســت 
که رشد سپرده های آن ها صرفاً کفاف 
وصول مطالبات را می دهد. این مسئله 
بانک ها را ناچار به استفاده از منابع بانک 

مرکزی می کند.«

دور باطل ناترازی و بنگاه داری 
بانک ها

رئیس اسبق بانک مرکزی گفت: »ناترازی بانک ها، نتیجه بدهی هایی است که به دلیل واگذاری شرکت های دولتی ایجاد 
شده اند. این بدهی ها، بانک ها را وادار به بنگاه داری کرده است، مسیری که عملًا دولت برای آن ها فراهم کرده است.«

دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی:

بلیت هواپیما تا پایان سال 
گران نمی شود

گــروه اقتصادی - دبیر انجمن شــرکت های هواپیمایی گفت: بلیت 
هواپیما تا پایان سال به دلیل نرخ سوخت افزایشی نخواهد داشت.

مقصود اسعدی سامانی درباره آنچه مبنی بر افزایش قیمت بلیت هواپیما 
مطرح شده است، گفت: هیچ افزایش قیمتی ناشی از افزایش نرخ سوخت تا 
پایان سال در بلیت هواپیما نخواهیم داشت و خبر افزایش قیمت را تکذیب 

می کنیم.
وی افزود: نرخ سوخت شرکت پخش فرآورده های نفتی به شرکت های 
هواپیمایی ۶۰۰ تومان محاســبه می شود، اما بر اساس تصمیم دولت که در 
لایحه بودجه نیز لحاظ شــده، از ســال آینده نرخ سوخت به ۳۰ درصد نرخ 
درب پالایشــگاه افزایش خواهد یافت؛ بنابراین اگر مجلس آن را تصویب 

کند ممکن است سال آینده بسته به نرخ سوخت، قیمت ها افزایش یابد.
دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی تصریح کرد: این افزایش قیمت نیز 

نهایتا ۱۰ تا ۱۵ درصد خواهد بود.
وی درپاسخ به سوال دیگری مبنی بر تحریم شرکت هواپیمایی هما نیز 
گفت: قبل از اینکه اتحادیه اروپا تحریم هایی را علیه چند شرکت هواپیمایی 
ایــران وضع کند انگلســتان به طور جداگانه ایران ایــر را برخلاف موازین 
بین المللی تحریم کرده و گفته بود که اعمال تحریم ها یکسال دیگر انجام می 
شــود. در حقیقت چون انگلستان از اتحادیه اروپا جدا شده می خواست در 
موعد مقرر خود اقدام کند اما با تحریم اتحادیه اروپا، انگلیس هم تحریم های 

خود را در مورد ایران ایر زودتر از موعد اعلام شده قبلی اجرایی کرد.

گروه اقتصادی  - مدیر طرح واردات  
خودرو وزارت صمت گفت: برای واردات 
خودرو فقط یک تعرفه نداریم بلکه تعرفه ها 
متفاوت است؛ بنابراین هنوز مشخص نیست 
کاهــش تعرفه به ۶۰ درصد دقیقا مربوط به 

کدام دسته از خودروها می شود. 
مهدی ضیغمی مدیر طــرح واردات 
خــودروی وزارت صمــت درباره کاهش 
تعرفه واردات خودرو به ۶۰ درصد در سال 
آینده اظهار کرد: هنوز جزئیات این تصمیم 
مجلس اعلام نشده و دقیق مشخص نیست 

این تعرفه برای چه خودروهایی قرار است 
اعمال شود. وی افزود: واقعیت این است که 
هم اکنون برای واردات خودرو چند تعرفه 
داریم و فقط یک تعرفه معین نیست؛ به عنوان 
نمونــه تعرفه خودروهای برقی و هیبریدی 

پانزده درصد بود. 
همچنین تعرفه خودروهای زیر ۱۵۰۰ 

سی سی، بین ۱۵۰۰ تا ۲۰۰۰ سی سی، ۲۰۰۰ 
تا ۲۵۰۰ سی ســی و بالای ۲۵۰۰ سی سی 
با هم متفاوت  اســت. ضیغمی ادامه داد: به 
عنوان مثال در حــال حاضر تعرفه واردات 
خودروهای زیر ۱۵۰۰ ســی سی ۵۵ درصد 
اســت که از ۶۰ درصد مد نظر مجلس کمتر 
اســت؛ با این تصمیم مجلس تکلیف این 

خودروها چه می شود؟ 
مدیر طرح واردات خودروی وزارت 
صمت تصریــح کرد: نکته این اســت که 
عــلاوه بر تعرفــه کلی که بــرای واردات 
خودرو داریم تعرفه های پنهانی هم از جمله 
مالیات بر ارزش افزوده، مالیات مجزا برای 
خودروهای پرمصرف و… وجود دارد که 

مجموع تعرفه هــای واردات خودرو را به 
نزدیک ۸۰ تا ۱۰۰ درصد می رســاند؛ یعنی 
بــه عنوان نمونه در کلام می گوئیم که تعرفه 
واردات خودروهای زیر ۱۵۰۰ سی سی ۵۵ 
درصد است اما با اضافه کردن این تعرفه های 
پنهان، تعرفه واقعی کــه باید برای واردات 
پرداخت کرد به نزدیک ۹۰ درصد می رسد. 

بنابراین اگر سال بعد همانطور که پیش بینی 
شــده نرخ ورودی خــودرو به جای ای تی 
اس ۲۸ هــزار و ۵۰۰ تومانی نرخ نیمای ۵۰ 
هزار تومانی شــود ضریب دو برابری تعرفه 

خواهیم داشت. 
بنابراین در مجموع باید گفت که هنوز 
جزئیات تصمیم مجلس مشخص نیست و 

 باید به صورت دقیق از سوی نمایندگان اعلام 
شود. 

البته نظر شخصی من این است که اگر 
قرار به اصلاح تعرفه باشد، بهتر است تعرفه 
همــه خودروها ۱۰ درصد کاهش یابد و به 
 صورت دقیق و به تفکیک خودروها اعلام 
شود. پیشنهاد من این است که اگر می خواهیم 
خودروی اقتصادی را ارزان کنیم باید تعرفه 
خودروهــای هیبرید را پایین نگه داریم و از 
آن طرف خودروهای زیر ۱۵۰۰ سی سی را 

کاهش داد.

مدیر طرح واردات خودرو وزارت صمت:

هنوز جزئیات کاهش تعرفه واردات خودرو مشخص نشده است

»دو عامل کلیدی برای کنترل نقدینگی وجود 
دارد که مقام معظم رهبری نیز بر آن تأکید 
دارند. نخست، رفع ناترازی نظام بانکی و 
دوم، ایجاد تعادل در بودجه دولت اســت. 
درحال حاضر، حجم تسهیلات تکلیفی بانک ها 
به قدری زیاد اســت که رشــد سپرده های 
آن هــا صرفاً کفــاف وصــول مطالبات را 
می دهد. این مســئله بانک هــا را ناچار به 
اســتفاده از منابع بانــک مرکزی می کند.«

دست دلالان با عرضه خودرو در بورس کوتاه می شود؟
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